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رئيس جمهوري: دولت مصمم به شفاف سازي و مبارزه با فساد و قاچاق است

حجتالاسلام و المسلمين دکتر حسن روحاني رئيس جمهوري سهشنبه شب در گفتگويي تلويزيوني با مردم، مهمترين

مسائل روز کشور در حوزههاي سياسي، اقتصادي، فرهنگي، منطقهاي و بينالمللي را تشريح کرد.

در گفتگوي تلويزيوني با مردم
رئيسجمهوري: دولت مصمم به شفافسازي و مبارزه با فساد و قاچاق است

حجتالاسلام و المسلمين دکتر حسن روحاني رئيس جمهوري سهشنبه شب در گفتگويي تلويزيوني با مردم، مهمترين مسائل
روز کشور در حوزههاي سياسي، اقتصادي، فرهنگي، منطقهاي و بينالمللي را تشريح کرد.

دكترحسن روحاني در ابتداي اين گفتگو با آرزوي اين که ملت ايران همانند هميشه شاد ، اميدوار و آماده براي آباداني بيشتر
کشور باشند، به مصادفشدن اين گفتگو با 12 مرداد ماه اشاره کرد و گفت: 12مرداد براي من روز بسيار خاطرهانگيزي است؛

روزي که حکم تنفيذ آراء مردم را از دست مقام معظم رهبري دريافت کردم.

رئيس جمهوري با تاکيد براين که امسال سال گشايشها خواهد بود ، درپاسخ به سئوال مجري برنامه مبني بر اين که شما در
نوروز امسال قول رشد 5 درصدي را به مردم داديد که خيلي بلندپروازانه به نظر ميرسيد؛ آيا فکر ميکنيد روي اين ريل هستيم؟،
گفت: بسيار اميدوارم که امسال به هدف رشد 5 درصدي دست پيدا کنيم و علامتها هم اين موضوع را نشان ميدهند. دکتر
روحاني با بيان اين که در صادرات غيرنفتي حرکت بسيارخوبي را شاهد هستيم، به نمودار صادرات کالاهاي غيرنفتي و واردات
گمرکي در چهارماه نخست امسال اشاره کرد و ادامه داد: براساس اين نمودار ارزش رشد صادرات ما در سال 88، 5.9 ميليارد
دلار و واردات در همان مدت 15.7 ميليارد دلار بود ؛ در سال 89 صادرات 8 ميليارد دلار و واردات 19 ميليارد دلار؛ در سال 90
صادرات 10.3 ميليارد دلار و واردات 18.6 ميليارد دلار؛ در سال 91 صادرات 10.1 ميليارد دلار و واردات 17.5 ميليارد دلار؛
درسال92، صادرات 10.4 ميليارد دلار و واردات 13 ميليارد دلار؛ در سال 93 صادرات 11.3 ميليارد دلار و واردات 17.3 ميليارد
دلار؛ در سال 94 بيش از 11 ميليارد دلار صادرات داشتيم و 13.9 ميليارد دلار واردات بوده وامسال در چهارماهه نخست سال

95 ميزان صادرات غيرنفتي 13.4 ميليارد دلارو واردات 12.9 ميليارد دلاراست.

رونق اقتصادي در گرو مبارزه قاطع با قاچاق کالا

مجري برنامه از رئيسجمهوري پرسيد: در آمارهاي صادرات و واردات هيچ وقت قاچاق کالا منظور نميشود درحالي که گفته
ميشود بين 20 تا 25 ميليارد دلار کالاي قاچاق به کشور داريم که اگر اين را محاسبه کنيم تراز تجاري ما همچنان منفي است
اما خوشبختانه درسالهاي اخير مبارزه خوبي با قاچاق در کشور شده است و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز هم گزارشهايي

مبني بر مقابله 40 درصدي با قاچاق داده است. در اين مورد توضيح بدهيد.

رئيسجمهوري خاطرنشان کرد: آمارصادرات غيرنفتي و واردات مربوط به گمرک ايران است، بنابراين قاچاق در اين آمار نيست؛
آماري که اخيراً از سوي مسئولين مربوطه به من ارائه شده است، نشان ميدهد در يک سال گذشته هم قاچاق کاهش قابل
ملاحظهاي داشته وهم کشفيات افزايش يافته و قاچاق از 25 ميليارد دلار به 10 ميليارد کاهش پيدا کرده است. وي مبارزه با
قاچاق را براي رونق اقتصادي بسيار مهم دانست و افزود: دولت با جديت راه خود را در مسير مبارزه با قاچاق ادامه ميدهد .
دکتر روحاني با اشاره به تاکيدات مقام معظم رهبري درباره مبارزه قاطع با قاچاق، گفت: البته در بحث مبارزه با قاچاق بايد همه

قوا و به ويژه نيروهاي مسلح دست به دست هم دهند.

رئيسجمهوري در پاسخ به سئوالي درباره فرجام برجام و تاثير آن در زندگي مردم و همچنين اين که با نقض عهدهاي مکرر و دو
صدايي آمريکاييها، ميوه برجام چه زماني چيده ميشود؟ اظهار داشت: زماني که در برابر طرف خارجي قرار ميگيريم بايد
کمبودها، کمکاريها، کاستيها و اهمال آنها را به رخ بکشيم و بايد اين طرف موضوع هم براي مردم توضيح داده شود. البته
طرف مقابل در اجراي برجام اهمالهايي دارد اما در عين حال برجام يک فضاي بسيار خوبي براي کشور و اقتصاد به وجود آورده

است.

دکتر روحاني با قدرداني از همه کارکنان ، مديران و مسئولان صنعت نفت به آمار وضع صنعت نفت درطول چند ماه گذشته و
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پيشرفتهاي قابلملاحظه در اين زمينه اشاره کرد و گفت: پيش از برجام و در 10 ماهه نخست سال 94، مجموع توليد نفت
خام و ميعانات گازي 3 ميليون و 250 هزار بشکه و صادرات يک ميليون و 348 هزار بشکه بوده است. در چهارماهه سال 95،
توليد 4 ميليون و122هزار بشکه در روز و صادرات 2 ميليون و382 هزار بشکه بوده است. درتيرماه توليد نفت خام و ميعانات
4 ميليون و 154هزار بشکه و صادرات 2 ميليون و 428 هزاربشکه است که نشان ميدهد در چند ماه از توليد 3 ميليون و250

به 4 ميليون و154 هزار رسيديم و اين حرکت بسيار خوب، از آثار برجام است.

برگردانيم؟ کشور  به  را  و سريلانکا  ايتاليا  از جمله  کشورها  برخي  به  نفت  فروش  پولهاي  ميتوانيم  آيا  پرسيد:  مجري 
رئيسجمهوري پاسخ داد: يکي از آثار برجام فروش نفت و ميعانات است. فقط بحث فروش نفت نيست که براي مثال يک
ميليون بشکه نفت بيشتر بفروشيم، بلکه مهم اين است که در گذشته قدرتهاي بزرگ بالاي سرما ايستاده بودند و به ما تحميل
ميکردند که از يک ميليون بشکه نفت خام، يک بشکه اضافه هم نبايد بفروشيد وحتي جلو کشورهايي که ميخواستند از ما
نفت بخرند، ايستاده بودند . دکتر روحاني با بيان اين که امروز کسي نميتواند براي صادرات نفت ايران تعيين تکليف کند،
تاکيد کرد: اين عزتي است که الان نفت را به مقداري که ميخواهيم، ميفروشيم واين علاوه بر مسأله اقتصادي، از لحاظ
سياسي و از لحاظ ابعاد انقلابي هم حائز اهميت است. رئيسجمهوري در ادامه با اشاره به سخنان وزيرنفت مبني بر اين که
فروش نفت به يورو بوده است و اين درآمد نفتي به حسابي که ما تعيين ميکنيم، ريخته ميشود، تاکيد کرد: امروز بيش از400
بانک خارجي با ما در ارتباط هستند که اين آمار روز به روز در حال افزايش است. بنابراين در دوران برجام يک فرصت خوبي نه
تنها براي فروش نفت و دسترسي به اموال، بلکه براي مسأله بيمه و کشتيراني ايجاد شده است. وي خاطرنشان کرد: درحوزه
خودرو ، پتروشيمي، جابهجايي پول و فلزات گرانبها هم در تحريم بوديم و با ادامه روند گذشته در همه اينها ، شرايط بسيار
سختي براي کشور پيش ميآمد. دکتر روحاني رفع سايه شوم تهديد از بالا سرکشور را يکي ديگر از آثار مهم برجام دانست و
گفت: دشمنان پرونده ما را به شوراي امنيت و در ذيل فصل هفتم منشور سازمان ملل متحد برده بودند و شش - هفت قطعنامه
و تحريمهاي سخت و شديد عليه کشورمان تصويب کرده بودند و هر زماني ممکن بود کشورمان با آتش جنگ ناخواسته مواجه
شود و امروز اين تهديد رفع شده است. دشمنان همچنين ايران را به عنوان کشور تهديدکننده صلح و امنيت جهاني معرفي کرده
بودند و امروز شرايط ايرانهراسي از بين رفته است. رئيسجمهوري با اشاره به آغاز سرمايهگذاري در کشور اظهار داشت: بيش از
3 ميليارد دلار سرمايهگذاري قطعي در کشور انجام شده است و سرمايهگذاريها و قراردادهاي ديگر در حال نهاييشدن است.

البته اگر طرف مقابل دقيقاً به همه آنچه متعهد بود و به ظاهر و روح برجام به خوبي عمل ميکرد، امروز شرايط بهتري داشتيم.

دکتر روحاني در پاسخ به سئوالي درباره سنگاندازي در مسير برجام از سوي طرف مقابل، تصريح کرد: حتما سنگاندازيهايي
توسط همانهايي که با اصل برجام مخالف بودند، انجام ميشود. در درون آمريکا حداقل مجلس نمايندگان و مخصوصاً
رژيم امضاء و تصويب نشود.  برجام  بوده و مرتبا مخالفت و سنگاندازي ميکردند که  برجام مخالف  با  جمهوريخواهان 
صهيونيستي هم هميشه مخالف بوده است و سنگاندازي ميکرد و الان هم مانعتراشي ميکند. برخي از کشورهاي اطراف هم
متأسفانه، از روي کودکصفتيشان با برجام مخالف بودند و امروز هم در اجراي برجام سنگاندازي ميکنند. کنگره آمريکا هم
هرروز دنبال تصويب لايحهاي است تا مشکلي را جلوپاي ايران بگذارد و دولت آمريکا ناچار ميشود بعضي از موارد را وتو کند.
رئيسجمهوري با اشاره به سخنان مقام معظم رهبري مبني براين که اگر طرف ما به تعهدات خود دقيق عمل ميکرد هم به نفع
منطقه وهم به نفع خودش بود و اين که اين يک آزمايش و امتحان براي طرف مقابل بود، افزود: اگر آمريکاييها با حسن نيت
و دقيق برجام را اجرا و پياده ميکردند، جلو سنگاندازيها و کندکاريهايي که امروز ميبينيم را ميگرفتند ، چه بسا ما به طرف
اعتماد ميکرديم و در يک موضوع ديگر هم حاضر بوديم با آنها مذاکره بکنيم که ممکن بود به نفع منطقه، آمريکا، ما و ديگران
باشد. دکترروحاني تاکيد کرد: برجام دربعضي از زمينهها مثل صادرات نفت و گاز، بيمه، کشتيراني و نقلوانتقال پول خيلي خوب
اجرا شد و دربعضي از موضوعات مثل فعاليت بانکهاي بزرگ و برخي از نقلوانتقال ذخاير يا تبديل ذخاير به ارزهاي ديگرهنوز

کم و بيش مشکلاتي وجود دارد؛ اما روند، به گونهاي است که هرچه جلوتر ميرويم گشايش بيشتري پيشروي ماست .

مبارزه با فساد

مجري از رئيسجمهوري پرسيد: برنامه جامع دولت براي مبارزه با فساد که جزو شعارهاي انتخاباتي شما هم بوده چيست و به
مردم بگوييد کي متوجه فيشهاي حقوقي نامتعارف شديد؟ رئيسجمهوري اظهارداشت: موضوع پرداختهاي غيرمتعارف يا
فيشهاي حقوقي در مجموع حرکت خيري بود و به نظر من افرادي که اين موضوع را دنبال کردند با هر نيتي که بوده است،
درمجموع به نفع مردم بوده و کشور در مسير درست مبارزه با فساد و بحث شفافيت قرارگرفته است. دکتر روحاني با تاکيد بر
اين که نقش فضاي مجازي و شبکههاي اجتماعي در اين زمينه بسيار مؤثر بود، افزود: دولت يازدهم ازروز اول که برخيها
معتقد بودند بايد با اين شبکهها مبارزه وآنها را فيلتر کرد؛ اجازه اين اقدام را نداد و اين در حالي است که همه نظرسنجيهايي
که در زمينه فضاي مجازي به عمل ميآيد نشان ميدهد بيش از60 درصد مردم به خاطرطنز، تفريح، سرگرمي و وقتگذراني به
فضاي مجازي مراجعه ميکنند و 20 تا 30 درصد به خاطر اطلاعات، مسائل علمي واخبار. رئيسجمهوري با تاکيد بر اين که لازمه
مبارزه با فساد شفافيت، دسترسي مردم به اطلاعات و غيرجناحيبودن است، گفت: مسأله را حزبي و جناحي نکنيم. همه بايد با
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فساد ، قاچاق، سوءاستفاده و رانت و از جمله رانت اطلاعاتي، بانکي و تسهيلاتي مبارزه کنيم. دکترروحاني ضرورت تغيير برخي از
امور با اصلاح ساختاري را خاطرنشان كرد و ادامه داد: من در بحث مبارزه با فساد و فيشهاي حقوقي به اين نتيجه رسيدم که

در زمينه مسائل اداري و استخدامي لازم است معاونت جداگانهاي تشکيل شود .

دکتر روحاني با بيان اين که درنهادهاي عمومي غيردولتي مقررات و چارچوبهاي مخصوص به آنها حاکم است، ادامه داد:
همچنين متأسفانه درقوانين شکافها، مسيرها و استثنائاتي براي سوءاستفاده در زمينه حقوق و دريافتيهاي مختلف وجود
داشت که اينها بخشي از مشکلات موجود بود. رئيسجمهوري ادامه داد: اولين بار اين بحث در زمان مقررات اجرايي بودجه
سال 95 در دولت مطرح شد که برخي از افراد حقوق غيرمتعارف ميگيرند و برخي بنگاههاي اقتصادي و برخي از وامهاي
دريافتي با نرخ و مقدار متفاوت از آنچه مردم دريافت ميکنند، مثال زده شد که در عين حال در اين زمينه هم مقررات خوبي
مربوط به اجراي بودجه 95 ايجاد شد. وي با تاکيد بر اين که همه موارد مربوط به فيشهاي حقوقي، درصد بسيارکمي را شامل
مي شود، اظهارداشت: کارمندان و کارکنان دولت، حقوق معمولي دارند و اين که حقوقشان کم ميشود، غيرواقعي است. آنهايي
که حقوق غيرمتعارف داشتند به حدود يک درصد مديران کشورهم نميرسد، يعني سطح تخلفات عام نبوده و اکثريت قاطع و

قريب به اتفاق مديران جامعه ما براي کشور و ملتشان خادمان خوبي بوده و هستند.

اجراي بد سياستهاي اصل 44

دکتر روحاني در ادامه خاطرنشان کرد: هدف نظام درسياستهاي کلي اصل 44 قانون اساسي اين بود که تصدي مالکيت و
مديريت بخشهايي که ضرورتي ندارد برعهده دولت باشد، به مردم واگذار شود اما متأسفانه اجراي بد قانون اصل 44، يکي از
مسائلي بود که اين مشکلات را به وجود آورد و زمينهساز فساد شده است. يعني به جاي اين که اين اموال را به مردم واگذار
کنيم، به نهادهاي عمومي و بخشهاي عمومي غيردولتي واگذارکرديم و مشکل دوطرفه شد و دولت، نظارت و بخش خصوصي
وجود نداشت و بخشي از فساد هم از اينجا رخ داد . لذا تلاش دولت براين بوده است که واگذاريها به بخش خصوصي واقعي
انجام شود که البته مشکلاتي در اين راه وجود دارد و مشکلاتي را هم به وجود ميآورند . دكتر روحاني با تاکيد بر اين که دولت
به دنبال شفافيت، رقابت سالم، مبارزه با فساد، رانت و قاچاق است، خاطرنشان کرد: بايد شرايط را براي سرمايهگذاري داخلي و
خارجي آماده کنيم و با فناوريهاي نو کشور را در مسير پيشرفت بيشتر قرار دهيم؛ در آن شرايط است که با اينگونه فسادها
مواجه نخواهيم شد. رئيسجمهوري درپاسخ به سئوالي درباره افزايش نقدينگي اظهار داشت: براي افزايش توليد و ايجاد رونق
در کشور به سرمايه داخلي يا خارجي يا به بودجه دولت يا به حمايت بانکها نياز داريم. رقم بودجه دولت محدود وحتي
ايجاد بکند؛ بزرگي در کشور  ارقام به گونهاي نيست که تحول  آنجاهايي که به عنوان بودجه عمراني وارد عمل ميشويم 
سرمايهگذاران داخلي هم عمدتاً هم بدون کمک بانک قادر نيستند که سرمايهگذاري قابل ملاحظه انجام دهند. وي با تاکيد بر
ضرورت ايجاد تحول در بانکها، افزود: دولت اخيرا براي مسأله بانکها بستهاي را تحت عنوان برنامه اصلاح امور بانکي کشور
اعلام كرده است و در اين زمينه ضمن اصلاح لايحه بودجه، لايحهاي براي تقويت بانکها تقديم مجلس کرده است که
اميدواريم مجلس آنها را تصويب کند و بانکها بتوانند تسهيلات بيشتري در اختيار مردم قرار دهند و نرخ سود تسهيلات هم
کاهش پيدا کند، يعني همزمان هم بانکها توانمند شوند و هم نرخ سود تسهيلات کاهش پيدا کند. دکتر روحاني با اشاره به
اين که دولت در اين زمينه با بانکها در حال مشورت و تفاهم است، گفت: به خاطر اين که بانک مرکزي در بازار بين بانکي
فعال شد و نرخها را پايين آورد، نرخ تسهيلات کاهش پيدا کرده و امروز بحث اين است که کارمزد تسهيلات 18 درصد باشد.
نرخ کارمزد سپردهها هم به دليل کاهش تورم به 15 درصد کاهش پيدا کرده است. دکتر روحاني افزود: امروز نرخ تورم در کشور
9.5 درصد است و اين نشان ميدهد در اين مسأله شرايط خوبي را از لحاظ اقتصادي داريم ايجاد ميکنيم. وقتي تورم زير10
درصد است ديگر مفهوم ندارد که سود سپرده چند واحد درصد بيشترباشد . رئيسجمهوري با اشاره به حرکتهاي بسيارخوب در
بخش کشاورزي و ساير فناوريهاي نوين، اصلاح زمين، آبياري با بهرهوري بالا و آبياريهاي نوين و کانالکشيها گفت: درسال
گذشته 85 هزارهکتار زهکشي و کانالکشي داشتيم و درسال گذشته 125هزار هکتار از اراضي را به سيستم آبياري نوين مجهز

کرديم که نسبت به سالهاي گذشته بيسابقه است.

دکتر روحاني اظهارداشت: طرحهاي ويژهاي در سفر مقام معظم رهبري در برخي از استانها مانند خوزستان و ايلام قول داده
شده بود و سالها باقي مانده بود که حدود 200 هزار هکتار را در اين دو استان کانالکشي کرديم و 46 هزارهکتار هم در

منطقه سيستان درحال انجام است.

رئيسجمهوري ادامه داد: سال گذشته درکشاورزي رشد بالاي 5 درصد داشتيم. ان شاءالله امسال در گندم به نقطهاي ميرسيم
که درسال جاري نياز به واردات گندم نداشته باشيم. تاکنون حدود 9.5 ميليون تن گندم از مردم خريداري شده و پيشبيني اين
است که به بالاي 10 ميليون تن برسيم که در کشاورزي و در زمينههاي ديگرحرکت بسيارخوبي آغاز شده است . دکتر روحاني
تاکيد کرد: تسهيلات بانکها در اين چهارماه، 44 درصد نسبت به سال گذشته بيشتر شده است و امسال 7500 واحد و بنگاه
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اقتصادي متوسط و کوچک تکميل و راهاندازي خواهد شد و بيش از 4هزار مورد پروندههاي وام به بانکها داده شده است و
را در بخش از وامهايشان پرداخت شود. رئيسجمهوري تصريح کرد: سال خوبي  بانکها قول دادند که شش هزار مورد 
کشاورزي و صنعت و در چارچوب اقتصاد مقاومتي پيشرو ميبينم. ستاد اقتصاد مقاومتي در دولت در تلاش است 36 پروژه

بزرگ ملي را تا انتهاي سال به ثمر و نتيجه برساند، ضمن اين كه امسال بيش از10 سد تکميل و آبگيري ميشود .

رئيسجمهوري در پاسخ به سئوالي مبني بر اين که آيا اهتمامي که دولت به برجام داشت، در مورد اقتصاد مقاومتي هم دارد و
همچنين نسبت بين برجام و اقتصاد مقاومتي را چه ميدانيد؟ تاکيد کرد: در برجام به نتيجه برسيم يا نرسيم، راه ما اقتصاد
مقاومتي است و اين را قبل از حصول توافق اعلام کرديم. بايد اقتصاد ما درونزا و برونگرا باشد. شفافيت جزو موارد اقتصاد
مقاومتي است و اگر همه ابعاد اقتصاد مقاومتي اجرا شود، تحول بزرگ است و برجام زمينه بهتري را براي اقتصاد مقاومتي
آماده ميکند. دکتر روحاني با بيان اين که افزايش صادرات غيرنفتي بخش بزرگي از اقتصاد مقاومتي است، اظهارداشت: اگر

بخواهيم صادرات غيرنفتي را توسعه دهيم راهش اين است که بانکهاي بتوانند با دنيا ارتباط داشته باشند .

وي افزود : يکي از گشايشهايي که برجام ايجاد کرده، فناوريهاي نويني است که در کنارسرمايه از دنيا سرازير ميشود و
ميتوان آن را جذب کرد و اين ميتواند به اقتصاد مقاومتي کمک کند تا شاهد رونق اقتصادي باشيم.

رئيسجمهوري هدف اصلي دولت را رونق اقتصادي و اشتغال جوانان دانست و اظهار داشت: 11 ميليون نفر از افراد کشورمان
تحصيلکرده دانشگاهي هستند و اين رقم بسيارمهمي است و ما جزو پنج کشور اول دنيا در بخش فارغالتحصيلان مهندسي

هستيم. کشور جواني هستيم که 47 درصد جمعيتمان بين 15 تا 40 سال دارند لذا شرايط بسيارخوبي داريم.

رئيسجمهوري در ادامه ، چارچوبي براي استخدام برمبناي شايسته سالاري نه جنسيت را مورد تاکيد قرارداد و گفت: اخيراً ديدم
يک چارچوبي براي استخدام منتشرشده است و نحوه اين اعلاميه به گونهاي بود که فقط به دنبال جذب افراد تحصيلکرده
پسراست که در دولت بيان کردم که فرقي وجود ندارد و فقط شايستهسالاري مهم است، البته ممکن است يک شغلي باشد که
خانمها اصلاً مايل نباشند يا مناسب با شرايط جسميشان نباشد اما در جايي که هر دو جنسيت ميتوانند فعال شوند چرا بايد
نسبت به خانمها ظلم شود؟ اگرتفاوتي وجود دارد چرا دخترخانمهاي ما دانشگاه بروند و تحصيل کنند؟ اين از افتخارات

کشورمان است که در دانشگاهها و در ميان نخبگان اين همه دختر خانمها فعال هستند.

رئيسجمهوري در پاسخ به سئوال مجري برنامه درباره رقابتهاي المپيک ريو 2016 و حضور ورزشکاران ايراني در اين رقابتها
گفت: المپيک شايد مهمترين رويداد ورزشي بينالمللي براي ما است و به همين دليل در مراسم بدرقه ورزشکاران حضور يافتم.
دکتر روحاني افزود: دولت در زمينه ورزش اهتمام فراواني دارد و همه وعدههايي که به ورزشکاران داده شده بود را اجرايي و

عملياتي کرده است.

رئيسجمهوري در پاسخ به سئوالي درباره برنامههاي دولت براي احياي اخلاق در کشور، گفت: مسأله اخلاق موضوعي بسيار مهم
در کشور است و وعده من به مردم به غيرازشعاراصلي اعتدال و ميانهروي، نجات اقتصاد کشور و احياي اخلاق و تعامل سازنده با
جهان بود. دکتر روحاني تاکيد کرد: همه بايد تلاش کنيم اخلاق عمومي و حرفهاي را در هر زمينهاي مراعات کنيم؛ اين که در
جامعه ما دروغ و نسبت ناروا دادن نباشد بسيارحائزاهميت است چراکه پيغمبراسلام(ص) از دروغ به عنوان امالمعاصي ياد کرده

است.

رئيسجمهوري با تاکيد بر اين که يکي از بخشهاي امنيت، امنيت فرهنگي بوده و امنيت در آبرو و حيثيت افراد است، افزود:
همه بايد در اين زمينه تلاش کنيم. اين بار مسئوليت به دوش فرهنگيان، نخبگان، علما، انديشمندان، نويسندگان و رسانهها
ست. بايد کاري کنيم اگرکسي سخن ناروايي گفت، اخلاق را زير پا گذاشت وحيثيت فردي را از بين برد، خود او منزوي شود.
اگرکاري کرديم که هتاکان، منزوي شوند و گوش شنوايي براي سخنان دروغ ، ناروا و هتاکي آنها نباشد، به هدف بلندمان
رسيديم. شايد دراين زمينه دولت بايد کار بيشتري انجام دهد. مجري گفت: شما در مراسم تجليل از مقام معلم اشاره کرده
بوديد که اگر يک پنجم هزينهاي که نهادهاي فرهنگي مختلف دريافت ميکنند در خود آموزش و پرورش هزينه شود ما شاهد
رشد و تعالي بسيار بزرگي خواهيم بود. رئيسجمهوري گفت: هنوز همان عقيده را دارم. بايد دست به دست هم دهيم. پولهاي
زيادي به عنوان بودجه فرهنگي به ارگانها و دستگاههاي مختلف داده ميشود و اگر همه اينها را در آموزش و پرورش جمع

کنيم، معلمين بهترين پايهگذار اخلاق حسنه و فضايل اخلاقي در جامعه خواهند بود.

رئيسجمهوري در پاسخ به سئوالي درباره برنامه جامع دولت براي آب و محيطزيست گفت: به خاطر شرايط خاص از ابتداي
دولت بر سر محيطزيست و مسأله آب حساس بوديم و اولين مصوبه دولت يازدهم راجع به درياچه اروميه بود و درسفر به
استان آذربايجانغربي هم بسيار خوشحال شديم که شنيديم وضع اين درياچه تثبيت شده است. همواره تلاش کرديم براي
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محيطزيست کاري انجام دهيم و در زمينه بنزين و گازوييل اقدامات بسيارمؤثري را انجام داديم و با اقداماتي که انجام شده
است امروز اکثر نيروگاهها از سوخت گاز به جاي سوخت مايع استفاده ميکنند به نحوي که درسال 92، 43 درصد سوخت

نيروگاهها از سوخت مايع يعني گازوييل يا نفت کوره بود و امسال اين رقم به 9 درصد ميرسد.

دکتر روحاني به مشکل کمبود آب کشور اشاره کرد وگفت: مسأله آب بسيار اهميت دارد و و اگر دير بجنبيم حتي براي آب
آشاميدني مردم در بعضي از شهرهاي بزرگ دچار مشکل ميشويم دولت راههاي مختلفي براي مواجهه با آن درنظر دارد که
واردات آب از کشورهاي همسايه مدنظر است . رئيسجمهوري افزود: براي اين که بتوان آب کشاورزي بهرهوري بيشتري داشته
باشد بايد آبياريهاي نوين را احياء کنيم و در اين بخش رقم بسيارزيادي را در سال گذشته اختصاص داديم و توانستيم
125هزار هکتار را به سيستم آبياري نوين تجهيز کنيم . بخش بسياربزرگي از آب مصرفي ، به بخش کشاورزي اختصاص دارد و
در اين راستا ميتوان آب را از اقيانوسها و درياها به کشورمنتقل کنيم که البته در بعضي از حوزهها، بخش خصوصي درحال
فعاليت است و دولت هم از آن حمايت ميکند. دکتر روحاني خاطرنشان کرد: دولت يازدهم در بخش آب مخصوصاً براي مهار
آبهاي مرزي بيشترين سرمايهگذاري را انجام داده است و ميخواهيم با اجازه از مقام معظم رهبري 8 ميليارد دلار از صندوق
توسعه براي بخش آب برداشت کنيم و اين به خاطراهميت مسأله آب است و در برنامه ششم هم يکي از اولويتهاي مورد

نظردولت، بحث آب و محيطزيست است.
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